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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Nepokoušejte se jı́t k Bohu sami.

Přijedete-li, určitě vám položı́ zdrcujı́cı́ otázku:
Kde jsou tvoji bratři a sestry?“

Charles Péguy

Úvodnı́ slovo
V tomto poslednı́m předprázdninovém

čı́sle Tomáška vás chci pozvat na diecéznı́
pout’ rodin, která se uskutečnı́ v sobotu
2. zářı́ 2006 v areálu zámku a bývalého
kláštera ve Žd’áru nad Sázavou. Program
bude zahájen dopoledne slavenı́m eucha-
ristie s otcem biskupem Vojtěchem a bude
pokračovat na vı́ce mı́stech až do odpo-
lednı́ch hodin. Budeme tak mı́t přı́ležitost
nenásilnou cestou vstoupit aspoň trošku
duchovně do nového školnı́ho roku (což

bývá v mnoha rodinách náročná situace)
a zároveň ještě zavzpomı́nat na prázd-
niny. A kromě toho se můžeme potkat
s lidmi

”
odjinud“, což, myslı́m, máme

dost zapotřebı́. Udělejte si tedy přı́slušnou
poznámku v kalendáři a pojed’te se svou
farnostı́ do světa.

A jinak vám všem přeju hezké léto,
hodně přı́jemných zážitků a opravdové
odpočinutı́ (nikoli ovšem věčné . . . )!

Váš farář Petr Vrbacký

ROČNÍK XII. 25. června 2006



Informace
Aktuálnı́ děnı́ ve farnosti

• Prosı́me všechny, kdo se budou chtı́t
zúčastnit diecéznı́ pouti rodin a využijı́
možnost cestovat farnı́m autobusem, aby
se během července přihlásili v sakristii,
abychom mohli objednat přepravu. K zá-
vazné přihlášce se bude vybı́rat záloha
100,- Kč na osobu.

• K prosbě o pomoc při úklidu kostela
v předminulém čı́sle Tomáška přišel ohlas
s nabı́dkou: Pomohla bych, ale chodı́m
do práce a tedy ve všednı́ den dopoledne
nemůžu – udělejte úklidovou skupinu na
všednı́ den večer. Protože to nebyl osa-
mocený hlas, prosı́me ty, kdož by chtěli
pomoct s úklidem např. jednou za měsı́c
některý všednı́ den večer (asi v pondělı́
nebo v pátek), aby se přihlásili rovněž
v sakristii. Ostatnı́ bude domluveno podle
potřeby.

• Po prázdninách by měla vyjı́t obra-
zová publikace o kostele sv. Tomáše
(vycházı́ v rámci edičnı́ řady vydávané
nakladatelstvı́m FOTEP o některých vý-
znamných kostelı́ch našı́ diecéze) s fo-
tografiemi Libora Teplého a s patřičným
textem v několika jazykových mutacı́ch.
Na vydánı́ publikace přispı́vá Magistrát
města Brna, ale k pokrytı́ nákladů by
bylo zapotřebı́ ještě dalšı́ch sponzorských
darů ve výši cca 50 000,- Kč. Prosı́me
tedy všechny eventuálnı́ sponzory, pokud

by chtěli (výměnou za otištěnı́ firemnı́ho
loga na obálce knihy) přispět svým da-
rem, aby se ozvali duchovnı́mu správci
farnosti nebo přı́mo vydavatelstvı́ FOTEP
(www.volny.cz/fotep). Zároveň prosı́me,
abyste tuto prosbu předali ve svém okolı́
těm, o kterých vı́te, že by na nás mohli
milostivě shlédnout.

• V neděli 16. července 2006 se bude
konat pout’ k Panně Marii Karmelské
do Kostelnı́ho Vydřı́. Odjezd od Bohémy
v 6 hodin, předpokládaný návrat v 18
hodin. Přihlášky a zálohu 150 Kč ode-
vzdejte nejlépe do 20. června 2006 na
Břı́ Čapků 5, Julie Weinbergrová nebo
Grohova 16, vrátnice – vchod vpravo od
kostela, Ludmila Suchánková (do 14 hod).

Výlet do Prahy
očima Honzy

Dne 16. 6. až 18. 6. se uskutečnil
výlet ministrantů do Prahy. Cesta vlakem
byla dlouhá, protože nás pořád předjı́ždělo
Pendolino. Když jsme dorazili, šli jsme se
podı́vat na nočnı́ Prahu a na mı́sta, kde se
natáčel nejnovějšı́ James Bond. V sobotu
ráno šli ti zbožnějšı́ na mši a ti menšı́ a
Želva ještě spali. Po mši jsme šli na Petřı́n.
Protože nejela lanovka, museli jsme si to
vyšlapat. Zrcadlové bludiště je dobré, ale
krátké. Na konci je panı́, která odchytává
lidi, aby se nevraceli a nešli si to projı́t ještě
jednou. Ve sklı́pku jsou ještě zakřivená
zrcadla, zážitek kazı́ jen nepřiměřeně se
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chechtajı́cı́ cizinci. Potom jsme se šli podı́-
vat na Pražský hrad, kde se zrovna měnili
stráže. Tomášovi G. se zde začalo řı́kat Ta-
tı́ček (Masaryk). Potom začal závod, kdo
z kašny vylovı́ dvacetikorunu. Nakonec to
nebyla dvacka, ale deset yenů (japonská
měna). Ve směnárně se mně jenom vysmáli
a nakonec to sežral automat. V jednu
hodinu jsme se šli podı́vat na orloj. Dojem
z Prahy byl pořád dobrý, než jsem začal
mı́t potřebu si odskočit a záchody stály pro
nás 15Kč a pro cizince 1 euro. Zajı́mavé
bylo i 3D kino Safari. Potom většı́ šli do
hospody na fotbal a menšı́ šli na ubytovnu
hrát fotbal. Protože byla v Praze muzejnı́
noc, šli jsme do technického muzea. Bylo
tam naprosto vše. Přes motorky, letadla,
hodiny až po telegraf. Ale v Brně je
technické muzeum rozhodně lepšı́. Potom
jsem v muzeu přispěl na kolotoč a mohl
jsem se svézt na konı́čkovi, jenže personál,
kromě starého pána, naznal, že jsem na
konı́čka velkej, tak nic nebylo. Dalšı́ den
jsme uklidili a šli jsme na mši s kardinálem
Vlkem. Já jsem držel berlu a Kuba mitru.
Kázánı́ bylo, jak má být: 10 minut kázánı́
přede mšı́, ve kterém pan kardinál začal
mluvit o našem panu kaplanovi, že nenı́
ministrant, že je kněz, že je dospělý a že
je teprve rok vysvěcený. Potom 12 minut
kázánı́ po evangeliu a 10 minut po mši.
Někteřı́ jedinci dokonce vzadu pod kůrem
usnuli, ale mně to přišlo vcelku zajı́mavé.
Po mši následovaly dlouhé modlitby a pan
kaplan usoudil, že je čas jı́t. Sestřičky nás
vybavily tatrankami a šlo se do chrámu
sv. Vı́ta. Tam jsme se podı́vali na věži na
zvoněnı́ a sami jsme si udělali drobnou

přednášku o historii kostela, kterou poslou-
chali i cizinci. Bylo to celé moc super a
hlavně bych chtěl poděkovat panu kapla-
novi (a dalšı́m), že to výborně připravili a
uskutečnili.

Honza Zezula

Slovo nemocným

”
Všecko má určenou chvı́li a veškeré

děnı́ pod nebem svůj čas!“
Kaz 3,1

Když prožı́váme nemoc a nebo nějaké
trápenı́ s vědomı́m, že to nenı́ věc náhody,
věc zbatečná a bez smyslu, ale když si
uvědomujeme, že Bůh ve své moudrosti
vı́, proč jsme byli postiženı́ určitou bolestı́
a utrpenı́m, že vı́, co je pro nás těžké a
jakou právě potřebujeme pomoc, dařı́ se
nám prožı́t všechno tak, že je to pro nás
přı́nosem a neuškodı́ to našı́ duši.

My vidı́me jasně Božı́ působenı́ v ži-
votě člověka, když uvažujeme o jeho ži-
votě od narozenı́, přes dětstvı́, dospı́vánı́ a
věk dospělosti až k závěrečné fázi lidského
života. V životě každého člověka jsou
chvı́le, kdy musı́ opustit mı́sto, ve kterém
stojı́, a změnit svoje působiště. Často je
to těžké a spojené s bolestı́, ale člověk
se nemůže vyhnout životnı́m okolnostem,
které na něj doléhajı́. Musı́ v takové chvı́li
věřit, že Bůh řı́dı́ jeho život, že to nenı́
ovlivněno rozmarem lidı́ kolem něj a že
vše má smysl, i když ho v té chvı́li nechápe.
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Je to zkouška důvěry a oddanosti do vůle
Božı́.

Musı́me věřit, že Bůh si nás vede, že
nic nenı́ věcı́ náhody, ale že všechno je
součástı́ Božı́ výchovy ke svatosti, které
má každý člověk dosáhnout. Lidé se od
sebe lišı́ vlastnostmi a schopnostmi, a proto
i cesty, kterými je Bůh vede, jsou různé.
Každý je však veden cestou, která je pro
něj nejlepšı́ a nejvhodnějšı́. Žádný z nás
by nevymyslel cestu lepšı́ a dokonalejšı́.
Musı́me být proto naplněnı́ důvěrou v Božı́
vedenı́ našeho života i tehdy, když je to
pro nás těžké, nepochopitelné a obtı́žně
přijetelné.

Bůh volá k dokonalému životu všechny
lidi a žádný stav nenı́ takový, aby v něm ne-
mohl človek dokonalosti dosáhnout, žádný
člověk nenı́ tak špatný, aby se nemohl
změnit. Na každém člověku Bohu záležı́
a každého vede cestou, která je pro něj
nejvhodnějšı́. Svojı́ lásku k nám projevil
Bůh tı́m, že poslal svého Syna, aby žil náš
život a ukázal nám, jak máme svůj život
prožı́vat. On nám nejen ukázal cestu, ale
dal nám na ni také potřebné sı́ly, abychom
byli schopni po té cestě úspěšně jı́t. I když
se na našı́ cestě někdy setkáváme s velkými
obtı́žemi, nejdeme sami, ale můžeme se
spoléhat na jeho účinnou pomoc za všech
životnı́ch okolnostı́.

Máme často prosit o světlo poznánı́
cesty, po které máme jı́t, a také o sı́lu,
abychom po nı́ šli, i když je to těžké. S Božı́
pomocı́ se nám to bude jistě dařit tak, že
svého cı́le dosáhneme.

J. Šik

Výlet do Prahy
očima Želvy

Na ministrantské nástěnce se po dlouhé
době objevila pozvánka na zajı́mavou akci.
Člověku se ani nechtělo věřit, že se zase
jednou bude konat nějaká vı́cedennı́ akce
pro ministranty, ale následujı́cı́ telefonát
od osoby, jež se představila jako Josef
Rybecký a zvala nás na válečnou poradu
o programu této výpravy, mě ujistil o od-
hodlánı́ pana kaplana si s ministranty vyjet
prohlédnout naše hlavnı́ město. V pátek
odpoledne se koutek nádražı́ (obvyklé to
mı́sto našich srazů) začal plnit lidmi, které
(občas) vı́dávám u nás v kostele u oltáře.
Stejně nadějně se naštěstı́ začala plnit
i Bobova obálka, do které vybı́ral na cestu,
takže kromě bolestného loučenı́ se s Brnem
nám už nic nebránilo vydat se vlakem směr
Praha. Po cestě nás předjelo Pendolino,
které jsme vzápětı́ u Pardubic zase dohnali.
Na jeho omluvu nutno dodat, že tentokrát
na vině byla technická závada tratě.

Po třı́hodinové cestě jsme dorazili do
Prahy, kde nás na skutečnost, že se nachá-
zı́me v našem hlavnı́m městě, upozorňoval
snad dokonce i každý kanál, na kterém
se skvěl nápis

”
Kanalizace hlavnı́ho města

Prahy“ (historické tramvaje na sobě měly
dokonce zlaté nápisy

”
Elektrické dráhy

královského hlavnı́ho města Prahy“). Vy-
pravili jsme se do Katolické dı́včı́ školy
v Karlı́ně, kde nám domluvil pan kaplan
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dı́ky svým konexı́m ubytovánı́ v tělo-
cvičně. K nasycenı́ hladových krků jsme
použili buchty, kterými nás maminky na
cestu vybavily. Nebylo zapotřebı́ ani žád-
ných zázraků, abychom nasbı́rali dvanáct
košů zbytků, tak byly maminky štědré.
Št’astně nasyceni jsme vyrazili

”
do štatlu“.

Prohlédli jsme si nejznámějšı́ památky
historického centra Prahy. Věřı́m že k ně-
kterým mı́stům v paměti uvı́zla i nějaká ta
zajı́mavost.

Zatı́mco Bobova skupina připravovala
večeři, zbytek neodolal hromadě matraček
v tělocvičně a začali jsme hrát

”
Sendvič“

– valná hromada ministrantů. Na sebe se
kupili postupně jednotlivé vrstvy – člověk,
matračka, člověk. Největšı́ zážitek to byl
vždycky pro toho spodnı́ho, obzvláště když
ve zdravı́ vyvázl. Poté už jsme raději hráli
méně nebezpečné hry, pokud se tak ovšem
dá vybı́jena s volejbalovými mı́či nazvat.
Jakožto největšı́ hrdina se ukázal Jirka,
který po zásahu, jenž ho odmrštil metr

dozadu, vstal, a opětoval palbu nepřı́teli.
V těchto hrách se asi nejvı́ce projevila
ochranná ruka, kterou nad námi držel nejen
dı́ky záštitě pana kaplana Nejvyššı́. Po
večeři se šlo už jen spát, a poté co Tatı́ček
(Tomáš Geryk) odešel do exilu na chodbu,
se nám podařilo i nerušeně usnout.

V sobotu ráno někteřı́ vstávali na rannı́,
někteřı́ spali svým želvı́m spánkem ještě
dlouho po budı́čku. Poté co začali Vojta
s Michalem zkoušet střelbu balonem na cı́l
– Želvův spacák – jsem to ucı́til i já ve svém
krunýři a konečně jsem vstal. Mohli jsme
tak konečně začı́t snı́dani a vyrazit na dalšı́
prohlı́dku města, tentokrát na technickou
část. Pro některé byl zážitek už samo
čekánı́ na metro, které nás mělo odvézt
pod Petřı́n, protože zatı́mco se ozývalo
hlášenı́ ve všech možných jazycı́ch, aby
cestujı́cı́ nechodili za bezpečnostnı́ pás, na
naše kamarády neplatil žádný.

Lanovka nejela, a tak jsme se vydali
pěšky. Na petřı́nských schodech proběhly
závody dovrchu, které v nejstaršı́ věkové
kategorii vyhrál Bob, přestože nesl pl-
nou polnı́ – bat’oh s buchtami na sva-
činu a lahvemi pitı́. Hladová zed’ na-
štěstı́ nikoho nesnědla, takže se mohla
celá skupina vydat ke Hradu, kde jsme
zhlédli polednı́ výměnu strážı́. V hradnı́ch
zahradách následoval oběd, pro zahra-
ničnı́ turisty jsme se se svým pojı́dánı́m
štangle salámu s krajı́cem chleba stali
neobvyklou atrakcı́. Seběhli jsme Staré
zámecké schody, kde jsme mohli sledovat
zajı́mavý efekt postupně klesajı́cı́ch cen
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dle nadmořské výšky (anebo že by vzdále-
nosti od Hradu?). Začalo pršet, takže nás
potěšilo, že metro zastavovalo přı́mo pod
3D kinem, kam jsme se takto dostali sušı́.

Po krátké večeři jsme se vydali do
technického muzea. Někteřı́ si ještě vy-
slechli hororové zprávy z domovů, že prý
jsme prohráli s nějakou Ghanou, asi fotbal
nebo co, ale jinak dobře naladěnı́ jsme
vyrazili na muzejnı́ noc, my konkrétně do
technického muzea. Zajı́mavých exponátů
bylo požehnaně, napřı́klad fungujı́cı́ tele-
graf nás nadchnul. Balzám hned odvysı́lal
pozdrav z Prahy domů, který bohužel
došel jen k vedlejšı́mu stolu. Asi u Zezulů
doma telegraf už nemajı́. Za tmy jsme
pak dorazili zpět na základnu, kde se
většina odebrala na kutě, někteřı́ jsme se
ještě vypravili do muzea MHD. Napřı́klad
tramvaj jedoucı́ směr Jatka byla rozhodně
neobvyklá, škoda že už tam konečná nenı́.
Dobrodružná byla i cesta zpět na fLorenc
nočnı́ tramvajı́, metra už nejezdila a nočnı́
linky byly strašně zmatené. Do dvou jsme
se ale naštěstı́ vrátili, a pan kaplan nám
s úsměvem (nevı́m jak to dělá, když jsme
ho mobilem předtı́m budili) otevřel. Ne-
děle se nesla ve svátečnı́m duchu. S bat’ohy
jsme vyrazili k sestrám boromejkám, kde
sloužil slavnostnı́ výročnı́ mši pan kardi-
nál. Pak jsme spěchali na věž katedrály,
kde nás čekalo polednı́ zvoněnı́. Ani tři
malı́ kluci nedokázali rozhoupat obrovský
zvon sv. Jiřı́, musel nastoupit zkušený
zvonı́k. Po prohlı́dce katedrály hurá na
nádražı́ do vlaku. Do Brna jsme dorazili
jen s dvacetiprocentnı́mi ztrátami (kluci

Malı́kovi vysedali v Tišnově), což je ještě
v normě, takže věřı́me, že s námi přı́ště
zase pan kaplan někam vyrazı́.

Závěrem chceme poděkovat panu kap-
lanovi, že nám tento výlet zorganizoval.
O kvalitě akce svědčı́ i to, že už jsem
na ICQ už od několika sester ministrantů
zaslechl přánı́, aby se akce v brzké době
zopakovala s vı́ce lidmi. Asi je vyprávěnı́
o pražských zážitcı́ch nadchlo!

Lukáš Želva Konzal

Fotky z této báječné akce + krátká videa
z nedělnı́ho zvoněnı́ je možné nalézt na
adrese http://zelva.eu/praha
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Rozhovor
s P. Hovězem

Dávno tomu již, co na kopci nad
Brnem, kde severnı́ větry dujı́, bylo po-
staveno sı́dliště Lesná. Pěkné na pohled,
avšak něco velmi důležitého mu scházelo –
žádná štı́hlá věž kostela nad nı́m nečněla,
nic nepřipomı́nalo Božı́ přı́tomnost mezi
lidmi, nic nevybı́zelo k duchovnı́mu životu.
Ostatně taková byla tehdy doba, která
novým kostelům zrovna nepřála. Avšak
i tenkrát se v srdcı́ch mnoha obyvatel
sı́dliště zanı́tila jiskřička touhy mı́t na
svém sı́dlišti kostel, přestože docházeli do
jiných farnostı́ – do Králova Pole, Husovic,
k sv. Tomášovi? Tato jiskřička plála asi
pětatřicet let, než se touhu podařilo usku-
tečnit a na Lesné, nad konečnou tramvajı́
č. 11 a 9 vyrostlo Duchovnı́ centrum.
S otevřenou náručı́ zve nejen k návštěvám
mše sv., je v něm pořádáno i mnoho jiných
akcı́, scházı́ se v něm maminky s dětmi.
V Tomáškovi jste o něm již četli, nebot’
farnost sv. Tomáše na jeho vybudovánı́
také přispı́vala, na jeho výstavbě se podı́lel

”
tomáškovec“ Ing. arch. Zdeněk Bureš a

mnozı́ jinı́.
Někteřı́ farnı́ci z Lesné dál dojı́ždějı́ do

farnostı́, v kterých za ta léta silně zakotvili,
jinı́ pilně navštěvujı́ zmı́něné duchovnı́
centrum, a protože v loňském roce přivı́tali
nového faráře P. Pavla Hověze, přinášı́me
Vám s nı́m dnešnı́ rozhovor.

Převzal jste starost o nově vzniklou far-
nost na Lesné rovnou po svém dlouholetém
působenı́ v Německu. Jak se vám zvyká na
život v jiných podmı́nkách v rodné zemi?

V Německu jsem působil mezi čes-
kými krajany sedm a půl roku. Byla to
spı́š misijnı́ práce s jednotlivci, jednotli-
vými rodinami nebo malými skupinami
na územı́ velkém přibližně jako Morava.
Na bohoslužby jsem jezdil do pěti měst,
nejdál do Kolı́na nad Rýnem, přes 200
km. Hodně času jsem strávil za volantem
(kolem 40 000 km ročně) nebo ve vlaku.
Byl to úplně jiný styl než u nás, takže
jsem měl skutečně trochu obavy, jak se mi
podařı́ zapojit se do zdejšı́ obvyklé farnı́
pastorace. Zvykl jsem si ale překvapivě
rychle. Koneckonců před odchodem do
Německa jsem byl už 18 let kaplanem a fa-
rářem v různých farnostech a vývoj za těch
sedm let mé nepřı́tomnosti (bohužel) až zas
tak nepokročil. Kromě toho mi v orientaci
pomáhajı́ mı́ spolubratři kněžı́ a několik
dobrých spolupracovnı́ků ve farnosti.

Co byste rád přinesl ze svých zkušenostı́
v Německu do svého nynějšı́ho působiště?
A je něco, co byste zde naopak nechtěl?

Zdá se mi, že u nás se dost těžce a se
zpožděnı́m zavádějı́ výsledky 2. vatikán-
ského koncilu do dennı́ho života cı́rkve.
Myslı́m tı́m hlavně aktivitu a iniciativu
přı́slušnı́ků Božı́ho lidu, laiků, vědomı́
spoluodpovědnosti za život mı́stnı́ cı́rkevnı́
obce, což by se dalo vyjádřit heslem:

”
Co

si uděláme, vytvořı́me, to budeme mı́t.“.
Doposud mnohde (téměř) všechno ležı́ na
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knězi, lidé očekávajı́ od farnosti nábožen-
ský servis, atraktivnı́ nabı́dku duchovnı́ch
i společenských programů, ale málo je
těch, kdo jsou ve prospěch farnosti ochotni
věnovat část svého času a svých schop-
nostı́. V tomto ohledu jsou v Německu, a
vůbec na Západě, mnohem dál, a toho bych
rád alespoň zčásti dosáhl i u nás.

Nechtěl bych, aby se z našich farnostı́
vytratil duchovnı́ rozměr. Němci jsou mis-
try v organizovánı́. Někdy jsem ironicky
řı́kával, že oni budou raději dvě hodiny
schůzovat než se deset minut modlit. My
jsme naproti tomu mistry improvizace,
u nás je tomu naopak. Správný je asi
kompromis mezi oběma polohami.

V duchovnı́m centru již proběhly burzy
knih, dětského oblečenı́, pořád se tu
zkrátka něco děje, vane zde

”
čerstvý vı́tr“.

Jaké dalšı́ akce plánujete?

Když jsem do farnosti nastoupil, Du-
chovnı́ centrum už přes rok stálo a od
1.1.2005 fungovalo jako farnost. Překva-
pilo mě, že se mezi obyvateli sı́dliště
o něm jen velmi málo vı́. Např. hned kvůli
prvnı́mu křtu dı́těte přišli rodiče bydlı́cı́
asi 200 m od Centra, kteřı́ nás

”
našli“

až po složitém putovánı́ po brněnských
farnostech. To se v několika obměnách
opakovalo. Došlo mi, že se musı́me v sı́d-
lišti vı́ce

”
zviditelnit“, že si nemůžeme žı́t

jen jakoby pro sebe, že se musı́me vı́c
otevřı́t okolnı́mu světu a kromě bohoslužeb
a pobožnostı́ mu nabı́dnout i jiné služby.
Jaké to budou, to nám musı́ řı́ct Duch svatý.
Už jsme s většı́m či menšı́m úspěchem

vyzkoušeli několik přednášek, koncertů,
divadel, večer poezie, blešı́ trh, bazar knih,
sportovnı́ odpoledne, věroučnou soutěž a
burzu dětského oblečenı́. Má to i ten
význam, že se naši lidé dajı́ dohromady,
seznámı́ se, spřátelı́, zı́skajı́ lepšı́ vztah,
pouto ke své farnosti . . . Nápadů a in-
spirace ze zahraničı́ mám dost, ale zatı́m
pocit’uji nedostatek ochotných a schopných
spolupracovnı́ků.

Nejbližšı́ našı́ akcı́ bude Den farnosti
s programem pro děti i dospělé 25.6.
Po prázdninové přestávce chystáme opět
burzu dětského oblečenı́, blešı́ trh a bazar
knih, večer poezie a divadlo. Zapomněl
jsem uvést, že téměř po celý rok promı́-
táme dvakrát za měsı́c různé náboženské
videofilmy.

Před odchodem do Německa jste půso-
bil v královopolské farnosti, máte nějakou
vazbu i na farnost sv. Tomáše? Např.
na P. Petra Vrbackého, který patřil ke

”
krpolákům“?

S otcem Petrem se samozřejmě známe,
ale v Králově Poli jsme se minuli, protože
jsem tam přišel těsně poté, kdy on se stal
knězem a šel někam kaplanovat. Znám
i jeho rodiče a sourozence, jeho tatı́nek mi
tam velmi obětavě pomáhal jako kostelnı́k.

Ke kostelu sv. Tomáše mám vřelý,
téměř mystický vztah. Je to kostel, který
měl asi největšı́ vliv na utvářenı́ mé vı́ry
a mého povolánı́ ke kněžstvı́. Dodnes si
přesně pamatuji mı́sto v pravé lodi vpředu,
kde jsem s oblibou po čtyři roky při
bohoslužbách stával. Asi vı́ jen Bůh, zda
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byl důležitějšı́ kostel mého raného dětstvı́
u Panny Marie v trnı́ v Tuřanech, nebo

”
Tomášek“. Těžko řı́ci.

Prozradı́te nám krátce, jak se odvı́jel
běh vašeho života? Na které okamžiky
nejraději vzpomı́náte?

Když se někdy dı́vám zpět, jsem velmi
dojat nad tı́m, jakým podivuhodným způ-
sobem mě Bůh vedl a formoval. Srdce mi
přitom plesá radostı́ a vděčnostı́. Musı́m
to vysvětlit: Do svých patnácti let jsem žil
v Tuřanech, které byly tehdy ještě napůl
vesnicı́. Cı́rkev jsem tam nevnı́mal jako
něco, co by mě nějak zvlášt’ přitahovalo
a oslovovalo. Pan farář chodil v černém
obleku s kolárkem a my děti jsme se ho
trochu báli, všecko to bylo archaické a
trochu zatuchlé. Zdá se mi, že bych se kně-
zem asi nestal, kdybychom se v zářı́ 1969
nepřestěhovali na Lesnou. Začal jsem se
seznamovat s Brnem, které jsem do té doby
moc neznal. Kromě muzeı́ a galeriı́ jsem
začal

”
objevovat“ i brněnské kostely, jejich

architekturu a památky, ale hlavně kněze,
kteřı́ tam působili. Byla to doba, kdy po
pádu Pražského jara ještě úplně nenastou-
pila tuhá komunistická normalizace a kdy
ještě cı́rkev žila z nadechnutı́ se svobody
v roce 1968. Moje pravděpodobně prvnı́
seznámenı́ s kostelem sv. Tomáše byl pro
mne nádherný spasitelný šok:

”
náhodně“

jsem do tohoto kostela zabrousil jednoho
dne navečer, kdy tam už probı́hala mše
svatá. Poprvé jsem viděl tu vaši zvláštnı́
zajı́mavou liturgickou úpravu, totiž ten
oltářnı́

”
ostrov“. Za nı́m čelem do lodi stála

kapela s elektrickými kytarami a repro-
bednami a doprovázela mši svatou. Něco
takového jsem slyšel v kostele poprvé (a
na dlouhou dobu naposled, brzy to bylo
úřady zakázáno). Netušil jsem, že takový
modernı́ druh hudby je v kostele možný.
Nevı́m, co to bylo tehdy za mladé lidi,
ale jejich hudba a zpěv mne fascinovaly.
Poprvé jsem viděl cı́rkev svěžı́, mladou,
radostnou, modernı́ . . . (Pokud bude někdo
z nich tyto řádky čı́st, chci mu vyjádřit svůj
obdiv a úctu. Bylo mi jasné, že v tehdejšı́
době ti moji téměř vrstevnı́ci nesli odvážně
svou kůži na trh . . . ) Jindy zase mne
oslovilo, když jsem vzadu v kostele viděl,
jak přišel v džı́nsech oblečený kaplan,
do jedné zpovědnice postavil kytaru a do
druhé si sedl a zpovı́dal . . . Tyto věci
před pětatřiceti lety byly něčı́m krásně
šokujı́cı́m.

U
”
Tomáška“ jsem se přihlásil k biř-

movánı́. Otec Nedoma mi sehnal můj
prvnı́ Nový zákon, který jsem rovněž začal

”
objevovat“. Pamatuji si, že mě někdy před

spanı́m Božı́ slovo přı́mo hřálo u srdce.
Přı́prava na biřmovánı́ byla pouze párkrát
v temné chodbě před sakristiı́, litoval jsem,
že netrvala déle a že při nı́ nešlo nic jiného
dělat, než sedět a poslouchat. Hrozně jsem
si totiž přál seznámit se s jinými věřı́cı́mi
mladými lidmi.

dokončenı́ přı́stě
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Výlet do Prahy
očima Fı́ka

Ministrantský výlet do Prahy
s panem kaplanem

Jednou z pozoruhodnostı́ tohoto výletu
je, kolik různých mı́st se stihlo navštı́vit.
Prvnı́ den jsme prošli řadu pražských pa-
mátek. U některých z nich měli naši ka-
marádi připravený výklad o zajı́mavostech
toho mı́sta. Nejmenované jedince dovedla
touha po bohatstvı́ až k tomu, že se doslova
potápěli do jedné kašny a lovili v nı́ drobné
penı́ze. Z největšı́ho pokladu, zlatě se
blýskajı́cı́ dvacetikoruny, se ale k velkému
zklamánı́ vyklubaly jen japonské jeny.

Petřı́n nám poskytl možnost jednak
zhlédnout svou krásu v zrcadlovém blu-
dišti, ale pak, abychom nezpychli, uvědo-
mit si svou maličkost při pohledu z roz-
hledny. Druhý den se nesl ve znamenı́
techniky. Byli jsme v 3D kině na Divokém
safari. Vynikajı́cı́ technika nás vtáhla do
africké divočiny a tamnı́ zvěř byla téměř

na dosah. V podvečer nás čekalo tech-
nické muzeum a někteřı́ navštı́vili ještě
muzeum MHD. V neděli hned po mši se
šlo na věž katedrály sv. Vı́ta. Samotnou ka-
tedrálu jsme si prohlédli během poutavého
výkladu zasloužilého průvodce Balzáma.
Jeho kolega, průvodce jiné skupiny, mu ale
nechtěl uvěřit, že zde je údajně pohřben
i golem. Závěrem chci poděkovat panu
kaplanovi za trpělivost s námi ministranty
a za naplánovánı́ této akce.

Filip Konzal

Prázdninový přı́běh

Marek potichu obcházı́ tábor, v kapse
baterku, na krku pı́št’alku – hlı́dka, jak se
slušı́ a patřı́. Lı́bı́ se mu černočerná tma
všude kolem. Marek prostě – světe div se
– hlı́dá rád.

Přemýšlı́ o uplynulém týdnu a při
vzpomı́nkách se mu mimoděk kmitne na
tváři úsměv. Pak se mu objevı́ před očima
maminka. Jistě, rád by ji viděl, ale na druhé
straně mu nechybı́ jejı́ věčné upomı́nánı́:
nakrmil jsi Pepı́ka? (tedy po morčeti se
Markovi stýská, to jo), vyčistil sis zuby?,
pomodlil ses? Kolikrát jsem se vlastně
za ten týden modlil?, bleskne Markovi
hlavou. No, mockrát to nebylo. Ale co,
vždyt’ mám prázdniny, snažı́ se Marek
výčitky zahnat. Přesto se s povzdechem
rozhodne, že se tedy něco pomodlı́. Udělá
křı́ž . . . a vtom strne. Za vůdcákem stojı́
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postava. Stojı́ a nehýbe se. Marek rychle
sahá po pı́št’alce, ale vtom mu někdo rukou
zakryje ústa a drsný hlas šeptá:

”
Kde

máte penı́ze? Dělej! Rychle!“ Marka strach
úplně ochromil, vzmůže se jen na úpěnli-
vou prosbu: Pane Bože, pomoz mi! Prosı́m,
zachraň mě! Ale to už se za nı́m ozve
halasný smı́ch:

”
Dobrej fór,co? Nepodělal

ses strachy?“
Trampı́ci. Ti, co je potkali na výletě

a Pade to okomentoval jedinou větou:
alkohol do přı́rody nepatřı́. Marek by měl
cı́tit úlevu, ale ta se dostavı́, až když vidı́
Padeho vybı́hat ze stanu. Co trampı́kům
řı́ká, to Marek nevnı́má. Teprve ted’ se
celý rozklepe. Slzy se mu koulejı́ po tváři,
ale přes drkotajı́cı́ zuby šeptá:

”
Děkuju,

děkuju, děkuju.“ Bůh mi pomohl, i když
jsem na něj zapomı́nal. Volal jsem k němu,
až když mi bylo nejhůř, zahanbeně si
uvědomuje Marek. Tak takhle by to nešlo!,
pevně se rozhodne. Má ještě tolik prázd-
ninových dnı́ na to, aby každý den ráno
poděkoval, poprosil o ochranu a večer se
za uplynulým dnem ohlédl. Pomalu svı́tá.
Stromy vystupujı́ z šera se svou tichou
krásou a na obzoru růžovı́ červánky.

”
Dı́ky

za toto krásné ráno . . . “ pobrukuje si
Marek a jde k Pademu, který mu s uznánı́m
tiskne ruku.

Marie Sojka Veselá

Byl jsem nemocný
a navštı́vili jste mě . . .

Slunı́čko se rozpustile povalovalo po
modrém blankytu a prstı́ky paprsků hladilo
dosud zelené třešně a jahody a otvı́ralo
květy pro včelı́ pastvu. Za Alžbětiným
oknem se usadil pestrobarevný motýl a
včely zde užı́valy služeb zahradnı́ restau-
race zcela bezplatně (jen za protislužby).
Alžběta vyhlı́žela netrpělivě oknem na
liduprázdný chodnı́k. Dnes určitě panı́
pošt’ačka zamı́řı́ rovnou k jejich schránce
a šupne do nı́ dlouho očekávaný dopis.
Vždyt’ se s Jitkou neviděla už 14 dnı́.
Jsou přece nejlepšı́ kamarádky! Zatrápené
zraněnı́, takhle dlouho držı́ Alžbětu doma
a jako by na ni všichni zapomněli. Jistěže
má Jitka spoustu kroužků a taky stále
sportuje, ale alespoň napsat jı́ mohla, když
nemá čas přijet přes celé město. Copak
je kamarádkou, jen když se vidı́? Jen
v pohodě a bezstarostnosti? Dny běžely
jako závodnı́ci na závodnı́ dráze, až přišlo
konečně uzdravenı́. Alžběta šla po dlouhé
době do školy a ve třı́dě ji jako prvnı́
přivı́tala Jitka:

”
No sláva, to je dost, že

jdeš. Celou dobu jsem se za tebe modlila
a myslela na tebe!“ vychrlila na ni jednı́m
dechem.

”
To jsi hodná,“ řekla Alžběta, ale

pocit lı́tosti nad tı́m, že kamarádka nenašla
chviličku času poslat jı́ alespoň pár řádek,
ten zůstal déle než předešlé zraněnı́.

Jarka Cýrusová
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Pro bystré hlavy

Milé bystré hlavy,

školnı́mu roku už se krátı́ dech a myslı́m, že se už všichni těšı́te na volné dny – at’už to
bude celé dva měsı́ce, nebo jen pár týdnů. Každopádně vám všem přeju . . .

(dokončenı́ v tajence)
Scampi

–
1 2 3 4 5 – 6 7 8 9 10 11 12 13 14

Návod:
Pı́smenka v tajence doplnı́te tak, když k jednotlivým obrázkům napı́šete, co zobrazujı́.
Uvedená čı́sla u obrázků odpovı́dajı́ čı́slům v tabulce nahoře.
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